
قزوین - کوروس ســلیمانی: باغ هــای تاریخی 
اطــراف شــهر قزویــن که به باغســتان ســنتی 
معروف هستند همانند نگینی این شهر را در 
بر گرفته اند. این باغ ها که بنا بر منابع مکتوب، 
قدمتــی بیــش از هــزار ســال دارنــد زمانی نه 
چنــدان دور نزدیــک به 5 هزارهکتار وســعت 
داشــت امــا اکنون بــر اثــر بی تدبیری ها نیمی 
از آن از بیــن رفته و باقیمانــده آن نیز در حال 
نابودی است. این در حالی است که این باغ ها 
اهمیت زیادی برای شهر قزوین دارد. افزایش 
رطوبــت هوا و حفظ تعــادل دما، جلوگیری از 
پدیــده بیابان زایی، مقابله بــا ریزگرد، کاهش 
آلاینده های هوا و کنترل سیلاب های فصلی از 
کارکردهای مهم اکولوژیکی باغســتان هستند 
کــه هر یــک از این عوامل بــه تنهایی می تواند 
دلیلــی برای تلاش در جهت حفظ آن باشــد. 
در کنــار آن عوامــل دیگــری از جمله قدمت و 
تنوع ژنتیکی برخی درختان و شیوه منحصر به 
فرد آبیاری باعث شده باغستان به عنوان یک 
میــراث فرهنگــی و طبیعی با ارزش شــناخته 
شــود. امــا ایــن روزهــا حــال باغســتان خوش 
نیست و اســیر نامهربانی ها گشته و زخم های 
پی در پی بر تن نحیفش زده می شود. تاکنون 
نیــز هیــچ اقــدام مؤثری جهــت جلوگیــری از 
تخریب، توقف و تغییــر کاربری این باغ ها به 
عمــل نیامده و کاری برای مرمت و بازســازی 
و حفاظــت آن صــورت نگرفتــه اســت. آنچه 
مشــاهده می شــود، دســت اندازی بــه حریــم 
باغســتان اســت و ایــن حجــم از بی تفاوتــی و 
شــانه خالی کردن از زیر بار مسئولیت از سوی 

مدیران شهری باورپذیر نیست.
داخــل  در  عمرانــی  طرح هــای  اجــرای 
باغستان همواره محل مناقشه فعالان محیط 
زیســت و انجمن های حفاظت از باغســتان با 
مدیران شــهری بوده است اما آن طور که باید 

نتوانسته سد راه این طرح ها شود.
علی فرخــزاد معاون عمرانی اســتانداری 
قزوین با اشــاره به اینکه برخی طرح ها جهت 
صیانــت از باغســتان اصــلاح شــده اســت به 
خبرنــگار »ایــران« گفــت: »در آخرین جلســه 
شــورای عالی معماری و شهرســازی پیرامون 
باغســتان و پــل امام رضــا که پیــرو بازدیدها و 
نشست های کمیته فنی شورای عالی معماری 
و شهرســازی صــورت گرفــت قرار بر این شــد 
طرح قبلی که در طرح جامع بود حذف شــود 
و منتقل شــود به پشــت تالار کشــاورزی یعنی 
دقیقــاً از منتهــی الیــه ابنیــه ای کــه داریم این 
رینگ با کمترین آســیب به باغســتان تکمیل 
شود. دومین مسأله اصلاح کمربند سبز شرق 
قزویــن بود که در طرح قبلی از میدان شــورا – 
بنــد ارنجک – میدان مینودر بود که این طرح 
نیــز به میــدان شــورا – بنــد ارنجــک – میدان 
قــدس تغییر پیــدا کرد و قســمت بند ارنجک 
به میدان مینودر حذف شد که البته این طرح 
در محــدوده اراضــی کشــاورزی بود امــا به هر 
حــال در طرح بازنگری حذف شــد و ســوم دو 
پل غیرهمســطح در تقاطع کمربندی نســیم 
شــمال و میــدان انگــور و رینگــی که قــرار بود 
از دو راهــی همــدان تا میدان انگور و تا پشــت 

دانشــگاه علوم پزشــکی از داخل باغ ها انجام 
می شد نیز حذف شد.«

ë باغستان رو به تخریب است 
معاون عمرانی استانداری قزوین در پاسخ 
بــه این ســؤال که با حذف شــدن ایــن طرح ها 
آیــا مشــکلات باغســتان حــل خواهــد شــد، 
اظهار داشــت: »بــه دلیل اینکــه ضابطه های 
مختلــف بــرای حفــظ باغســتان گذاشــته اند 
تمام جلســاتی که برای آن گذاشــته می شــود 
فقط ایرادات مطرح می شــود اما در ارتباط با 
اصــل قضیه که حفظ باغســتان اســت و همه 
روی آن تأکیــد می کننــد هیچ راهــکار اجرایی 
و عملیاتی داده نمی شــود. بالاخره شــرایط و 
سبک زندگی ها عوض شده و از نظر اقتصادی 
انگیزه ای برای باغدار وجود ندارد و این بحث 
آنقدر ســنگین شده که کســی وارد کار اجرایی 
بیشــتر  باعــث تخریــب  نمی شــود و همیــن 
باغســتان شــده اســت. خیلی از باغدارها هم 
بــا انگیزه تغییــر کاربری باغ هــا را رها کرده اند 
همه این عوامل باعث شــده که به روند حفظ 
باغستان خوشبین نباشیم و روز به روز در حال 

از بین رفتن باشد.«
وی دربــاره اینکه در نهایت می توان نتیجه 
گرفت در حفظ و نجات باغستان بن بست به 
وجــود آمــده گفت: »ما هــر راهکاری کــه ارائه 
می دهیم به هر حال یکســری افراد مخالفت 
می کننــد و مانع می شــوند و تاکنــون به نتیجه 
نرســیده ایم. هیچ کس نمی تواند باغدار را به 
حفظ باغ مجبــور کند. در واقــع باغدارها باید 
راهــکار ارائه بدهند و هر اتفاقی که قرار اســت 

بیفتد باید توسط آنها صورت پذیرد.«
ë  نقش غیــر قابل انــکار مدیریت شــهری در  

نابودی باغستان
 محمــود داوران فعــال محیــط زیســت و 
عضو انجمــن حفاظت از باغســتان برخلاف 
اســتانداری  عمرانــی  معــاون  صحبت هــای 
طرح هــای  برخــی  حــذف  و  اصــلاح  دربــاره 
بــه  باغســتان  از  حفاظــت  جهــت  عمرانــی 
خبرنــگار »ایــران« گفــت: »آنچــه کــه آقــای 
فرخزاد عنوان می کنند در کمربند ســبز شرق 
قزویــن حــذف شــده در واقــع مصوب نشــده 
و در حــد پیشــنهاد بــوده اســت و ارتباطــی بــا 
باغســتان نــدارد. آنچــه کــه قطعی و مســلم 
اســت طرح های عمرانی همگی از باغســتان 
ســنتی عبــور کرده اند یــا در حال انجام اســت 
حالا شــاید در این میان یکی دو پل هم حذف 
شــده باشــد که تأثیــر آنچنانــی بر کل مســأله 
نــدارد. همین الان جــاده ای در داخل رود دره 
تاریخــی ارنجک کــه 900 هکتار از باغســتان را 
آبیاری می کند در حال انجام است که به طور 
مســتقیم و غیر مستقیم این پهنه را به سمت 
نابودی ســوق می دهد. پــل امام رضــا، پروژه 
نسیم شــمال و خیلی طرح های دیگر همگی 
در حال اجرا هستند و حرف های آقای فرخزاد 

را به هیچ عنوان نمی توان پذیرفت.«
ایــن فعــال محیــط زیســت بــا اشــاره بــه 
اینکــه صددرصــد مقصــر نابــودی باغســتان 
مدیریت شــهری اســت، یــادآور شــد: »برخی 
مدیــران شــهری جهــت توجیه سیاســت های 

در  کاربری هــا  تغییــر  ادامــه  و  تخریب گرانــه 
باغســتان، به ادعاهــای گوناگونی از جمله این 
که »خــود باغــداران عامــل تخریب انــد چون 
باغــداری برایشــان صرفــه اقتصــادی نــدارد، 
دچــار مشــکلات ورثه ای هســتند باغهــا را رها 
می کننــد، نســل جدید علاقــه ای بــه باغداری 
نــدارد یــا مشــکلات دیگــری ماننــد نبــود راه، 
هجوم سارقین و...« اشاره می کنند اما اشاره ای 
به نقــش مدیریت شــهری و ماهیــت طرحها 
و برنامه هایــی که منشــأ اصلــی گرفتاری هایی 

که گریبانگیر باغســتان سنتی در طول چندین 
دهــه گردیــده اســت، نمی کنند. انگار نــه انگار 
مدیریت شــهری و اســتانی جهــت حفاظت و 
توسعه باغستان ســنتی وظیفه ای جدی دارد. 
نداشتن انگیزه در باغداران درست برمی گردد 
بــه القائات مدیریت شــهری از طریــق اجرای 
طرح ها. در ســال ۱۳9۳ باغستان سنتی تحت 
عنوان منظر فرهنگی جهت حفاظت به ثبت 
ملــی رســیده اســت و در اساســنامه ســازمان 
باغســتان شــهرداری قزویــن بــه حفاظــت از 
باغستان سنتی با وسعت ۳000 هکتار موظف 
گردیده اســت. ولی درعمل شاهد تخریب ها، 
تغییــر کاربری هــا بــرای احــداث مســکن، راه 
پــارک  متعــدد،  پل هــای  شــهری،  جــاده  و 
سازی های غیرکارشناسی تحت عناوین پارک 
ژاپنــی، پــارک انگلیســی و.... هســتیم. همین 
عوامل باعث می شود که باغدار انگیزه خود را 
از دست بدهد و منتظر بماند مدیریت شهری 
بــا او بــه توافق برســد. باغدار که خــود به خود 
بی انگیزه نمی شــود. حتی در گزارش هایی که 
توســط نهاد ریاســت جمهوری در ســفر آقای 
روحانــی بــه قزوین تهیــه شــده از اراده ناکافی 
مدیریت شــهری برای حفظ باغســتان سخن 
به میــان آمده اســت. این موارد همه مســتند 

است.«
وی در ادامــه بــا بیان اینکه هــم اکنون بالغ 
بر ۵0 درصد باغستان در شرایط مطلوب قرار 
ندارد، اظهار داشــت: »ریشــه اصلی مشکلات 
باغســتان را در نوع نــگاه و برنامه های اجرایی 
مدیران شــهری باید جســت و جو کــرد. چطور 
مدیریت شــهری وقتــی اراده می کنــد منطقه 
باراجیــن را باوجــود نامســاعد بــودن شــرایط 
اکولوژیکــی محیط )خــاک، آب، هوا و شــیب( 
بــا هزینه هــای گــزاف به بوســتان ملــی مبدل 
می سازد حتی ریاست شورای شهر و همراهان 
جهت ایجاد سافاری پارک تا آفریقای جنوبی 
هــم تشــریف می برند و اگــر لازم باشــد با لوله 
قطوری آب شــهری را جهت کاشــت درختان 
ناهماهنــگ بــا شــرایط طبیعی بــه ارتفاعات 

منتقل می سازند و حتی آب رودخانه باراجین 
را در حالی که باغســتان دچار کم آبی است به 
بالا می کشــند اما در قبال باغستان کوچکترین 
حرکتــی صــورت نمی پذیرد. بایــد تأکید کنیم 
کــه اگر تاکنــون باغســتان ســنتی قزویــن روند 
تخریــب را طــی نموده علــت اصلــی آن را در 
اجرایــی  برنامه هــای  و  سیاســتگذاری  نحــوه 
مدیریت شــهری به مفهوم واقعی کلمه باید 
جســت و جو کرد، یعنی همــه نهادهایی که در 
شــورای برنامه ریزی و توســعه اســتان، شورای 
شهرسازی و معماری استان، کمیسیون ماده۵ 
و غیــره، لازم اســت پاســخگو باشــند. به طــور 
مشــخص در حال حاضر بــاز کردن گره اصلی 
مشــکلات به دســت اســتانداری، شــهرداری، 
میراث فرهنگی و گردشگری، شورای شهر، راه 
و شهرســازی، آب منطقه ای و جهاد کشاورزی 
اســت و بایــد بیلان بدهنــد که تاکنــون چه کار 

عملی برای حفظ باغستان انجام داده اند.«
ë شهرداری نمی تواند خودش را کنار بکشد

داوران در پایــان دربــاره نقــش شــهرداری 
و شــورای شــهر قزویــن در ارتباط با باغســتان 
و هزینــه کــردن جهــت حفاظــت از آن گفت: 
»شــهرداری نــه تنهــا وظیفــه خــود در قبــال 
حفاظت از باغستان را انجام نداده است بلکه 
بــا دخالت هــای گســترده و اجــرای طرح های 
عمرانی در قبال جلوگیری از تخریب باغستان 
کاملًا منفعل بوده اســت. هنگامی که مشــاور 
شــهرداری اعلام می کند 50 درصد باغســتان 
شــرایط مناســبی ندارد مســئولش چه کســی 
است. شــهرداری یکســری کارهای حاشیه ای 
انجــام داده کــه بــه هیــچ عنــوان نمی توانــد 
پوششی بر اجرای سیاست های مخرب باشد. 
اهمیــت تاریخــی و محیط  زیســتی باغســتان 
چنان است که اگر بنا بر ادعای برخی مدیران 
بــه دلایــل  از باغــداران  اگــر تعــدادی  حتــی 
اقتصادی تمایلی به حفظ آن نداشته باشند، 
پرداخت هزینه نگهداری آن از سوی مدیریت 
شهری نه  تنها امر معقول که برای حیات سبز 

شهر قزوین، ضروری است.«

بن بست در نجات باغستان
خاطره های سبز قزوین به دست فراموشی  سپرده می شوند
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۵۰هزارهکتاراراضیکشورزیرکشتگیاهانداروییمیرود
شهرکرد- معاون برنامه ریزی، توسعه و مدیریت منابع سازمان جنگل ها و مراتع با اشاره 
به اهمیت کشــت گیاهان دارویی در توســعه اقتصادی و رفع نیاز جوامع محلی به منابع 
طبیعــی گفــت: امســال ۵0 هزار هکتار اراضی مســتعد کشــور زیر کشــت گیاهــان دارویی 

می رود.
بــه گــزارش ایرنــا، عبدالرضا بازدار با اشــاره به اهمیــت اجرای طرح هــای حوزه منابع 
طبیعی در سال جهش تولید افزود: برنامه ها و اولویت های این سازمان در قالب 9برنامه 
در 99 طراحی و تدوین شده است. وی گفت: توسعه کشت گیاهان دارویی در عرصه منابع 
طبیعی با مشارکت مردمی از برنامه های طرح 9 در 99 است که گیاهان دارویی متناسب 

با ظرفیت هر استان کشت می شود. 
وی با اشاره به اینکه اجرای طرح کاداستر )سند تک برگی( ۳۲ میلیون هکتار از اراضی 
ملــی و منابع طبیعی در دســتور کار امســال قــرار دارد، افزود: ثبت ذخیــره گاه جنگلی در 
استان ها از دیگر برنامه های سال جاری در این سازمان در سطح کشور است. بازدار افزود: 
توســعه زراعــت چوب بــرای تأمین چوب مــورد نیاز صنایــع چوب و کاهش وابســتگی به 
جنگل های کشور و جلوگیری از تخریب جنگل از دیگر برنامه های سال جاری این سازمان 
است که طرح توسعه زراعت چوب در ۳0 هزار هکتار از اراضی منابع طبیعی و با مشارکت 

مردم اجرا می شود.

شهرزیرزمینیخمینبهرویگردشگرانبازمیشود
اراک - رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی شهرستان خمین گفت: 
شهر زیرزمینی تهیق خمین در قالب تفاهمنامه جهت مرمت بهسازی و بهره برداری به 

شورای بخش کمره واگذار شد.
به گزارش اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی اســتان مرکزی، علی 
مشهدی با اعلام این خبر افزود: موانع گردشگرپذیر شدن شهر زیرزمینی تهیق در خمین 
اکنــون کوتاه تر شــده و این نوید را می تــوان داد که تا نوروز ۱400 این شــهر خفته در اعماق 

خاک که به جامانده از دوران ایلخانی است برای ورود گردشگران مهیا می شود.
وی افــزود: شــهر زیرزمینــی تهیق کــه به صورت دســتکند جهت اســکان و حفظ جان 
مردم در برابر خطرات احتمالی، جنگ، اختلافات قومی و قبیله ای در بستر کنگلومرایی 
زمین هــای اطــراف روســتای مذکــور و در مجــاورت بقعه متبرکــه امامزاده زینــب خاتون 
شهرســتان خمین ایجاد شــده است، پس از ثبت در فهرســت آثار ملی در دو فصل مورد 

کاوش باستان شناسی قرار گرفته است.
او افزود: براســاس درخواســت شــورای بخش کمــره جهت مرمت، ســاماندهی و 
بهره بــرداری در قالــب تفاهمنامه فی مابین اداره کل میراث فرهنگی اســتان مرکزی 
و فرمانــداری شهرســتان خمیــن در بــازه زمانی مشــخص و با نظارت کامــل و جامع 
جهت حفظ آثار تاریخی، پس از مراحل مرمت و ساماندهی جهت بازدید عموم به 

بهره برداری خواهد رسید.
او افزود: شــهر یــا پناهگاه 
زیرزمینــی تهیــق مربــوط به 
اســتان  در  ایلخانــی  دوره 
مرکزی اســت و در شهرستان 
کمــره،  بخــش  خمیــن، 
دهستان خرمدشت، روستای 
تهیق واقع شده است. در این 
شهر زیرزمینی بعد از عبور از 
اتاق ها، راهرویی دالان شکل 
و پیــچ در پیــچ بــا ارتفاعــی 
بســیار کوتاه وجود دارد. راهرویی باریک و کوتاه که در طول مســیر چاه هایی در اطراف آن 
پدیدار می شوند. این اثر در تاریخ ۲0 اسفند ۱۳۸۵ با شماره ثبت ۱۸0۱۵ در فهرست آثار 

ملی ایران به ثبت رسید.

فرماندارثلاثباباجانیازمردمروستایشیخصله
عذرخواهیکرد

کرمانشــاه - فرمانــدار شهرســتان ثلاث باباجانــی به دلیل مســمومیت تعــدادی از اهالی 
»شــیخ صله« بر اثر اســتفاده از آب آلوده و کوتاهی های صورت گرفته از مردم این روســتا 

عذرخواهی کرد.
یدالله شکری در جلسه ستاد مدیریت مبارزه با کرونا ثلاث باباجانی افزود: دستگاه های 
مسئول باید وظایف و مسئولیت های خود را بویژه در جلوگیری از وقوع بحران به بهترین 

شکل ممکن انجام دهند تا خطری سلامتی مردم را تهدید نکند.
فرمانــدار ثلاث باباجانی اظهار داشــت: هیچ گونــه قصور و کوتاهی در زمینه ســلامت 
مردم قابل اغماض و پذیرفتنی نیســت و دســتگاه های قضایی و بازرســی به بحران شیخ 

صله ورود کرده اند.
شــکری ادامــه داد: هم اکنــون بیــش از ۴0 روســتای شهرســتان زیرپوشــش شــبکه آب 
و فاضــلاب قــرار نــدارد و ضروری اســت شــرکت آب و فاضلاب نســبت به تحت پوشــش 

قراردادن آنها اقدام و فرمانداری نیز همکاری لازم را خواهد داشت.
وی اضافه کرد: براساس اعلام دانشگاه علوم پزشکی استان، شهرستان ثلاث باباجانی 
در آغــاز بحــران کرونــا، در وضعیــت قرمز قــرار گرفت و انتظــار می رود مردم شهرســتان 

همچون گذشته با ستاد مدیریت مبارزه با کرونا همکاری لازم را داشته باشند.
فرمانــدار ثلاث باباجانی افزود: ســاماندهی خوابگاه ها و به حداقل رســاندن کلاس ها 
برای جلوگیری از تجمیع دانش آموزان از سوی آموزش و پرورش و ممنوع بودن آیین های 

عزاداری و جشن از جمله موارد ضروری است که باید مورد توجه قرار بگیرد.
شــکری با بیان اینکه مراکز عمومی موظف به رعایت دســتورات بهداشــتی و تداوم و 
حفظ فاصله گذاری اجتماعی هستند، تأکید کرد: هرگونه فعالیت ورزشی فقط با استعلام 
و کسب نظر از شبکه بهداشت و درمان، رعایت فاصله گذاری اجتماعی و بهداشت فردی 

و عمومی مجاز خواهد بود.
شهرستان ثلاث باباجانی حدود ۳۶ هزار نفر جمعیت دارد و دارای سه بخش مرکزی، 

ازگله و زمکان با ۲09 روستا است که ۱۶۷ روستای آن دارای سکنه است.
در جریان آلودگی آب روستای شیخ صله به فاضلاب در هفته گذشته بیش از ۳۲0 نفر 

از مردم این روستا مسموم شدند.

برای۳۶هکتارازاراضیکشاورزیاستانهمدان
سندتکبرگیتهیهشدهاست

همــدان - خبرنــگار »ایران«: مدیــر امور اراضی ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان همدان 
گفت: طرح حد نگاری و تهیه ســند تک برگی زمین های کشــاورزی تاکنون برای ۳۶ هکتار 
از اراضی کشــاورزی اســتان تهیه شــده اســت و برای ۱۷0 هکتار دیگر هم طرح حد نگاری 

زمین ها در حال انجام است.
هوشنگ کرمی در گفت و گو با خبرنگاران که به صورت برخط برگزار شد اظهار داشت: 
از ابتدای امسال تا کنون بیش از ۷00 مورد ساخت ساز و تغییر کاربری در باغات و اراضی 
اســتان شناســایی و تحت پیگرد قانونی قرار گرفته اســت. وی افــزود: از این تعداد تخلف 
شناســایی شــده ۱50مورد آن قلع و قمع و دیگر پروندها در مراجع قضایی در حال صدور 

رأی می باشد. 
کرمــی بــا بیــان اینکه از یک میلیــون و ۷00 هکتار از اراضی اســتان نیمــی از آن اراضی 
کشــاورزی اســت افــزود: اجــرای طــرح کاداســتر یــا حد نــگاری زمین هــا کمــک می کند تا 
محدوده بنــدی زمین هــا کامــل مشــخص شــود و اختلافــات بیــن کشــاورزان بــا هــم و با 
دســتگاه های اجرایی مانند شــهرداری، اوقاف و امور خیریه و منابع طبیعی و آبخیزداری 

کاهش پیدا کند. 
وی اضافــه کــرد: اولیــن گام در صدور ســند؛ رفع تداخلات اســت که طی ســه ماه 
گذشته افزون بربیش از ۳6 هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان همدان رفع تداخل 
شــده اســت. وی بابیــان اینکــه در ادامــه رفع تداخــلات اراضــی، حدنــگاری انجام و 
مالکیت ها به صورت موزاییکی مشــخص می شــود، گفت: تفاهمنامه ای بین سازمان 
ثبت و وزارت جهاد کشــاورزی منعقد شده تا برای اراضی حدنگاری شده، با توجه به 

شرایط؛ سند صادر شود.
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در  چند ســال اخیر به دنبال وقوع خشکســالی 
در اســتان فــارس بســیاری از تالاب هــای ایــن 
استان خشک شده و دریاچه پریشان که یکی از 
مهم ترین تالاب های فارس  به شمار می رفت 
از خشــکی در امــان نمانــد. دریاچــه پریشــان 
کــه حالا دچــار مشــکلات عدیده ای شــده، این 
روز هــا حال خوشــی ندارد. از یک ســو چاه های 
اطراف دریاچه داشته های این تالاب را به خود 
می مکد و از طرفــی دیگرطرح های احیا منوط 

به تخصیص اعتبارات لازم شده است.
در ایــن مــدت تمــام چشــمه های دریاچــه 
پریشــان از بیــن رفتــه و فقــط چشــمه بنگ با 
خروجی مقــدار کمی آب باقی مانــد. با وجود  
دوســالی کــه ایــن تــالاب شــاهد بارندگی های 
امــا  عطــش؛  رفــع  امیــد  بــه  بــود  پراکنــده  
برداشــت های بــی رویــه  غیــر کارشناســانه و 
بیرحمانــه امیــد آن را ناامیــد کرد تــا جایی که 
ســمور آبی دریاچه پریشــان که با نام »شنگ« 
شناخته می شود ترک کاشانه کرد و راه نابودی 
پیــش گرفت. حــالا دیگر دل دریاچه پریشــان 
پریشــان تر از همیشــه شــده اســت تا جایی که 
ســکوت  آب  پمــپ  موتورهــای  صــدای  تنهــا 
دلمرده  باارزش ترین تالاب آب شــیرین کشور 
را می شــکند. با ایــن حال  کارشناســان محیط 
زیســت برای احیای این تــالاب همچنان امید 

دارند.
معــاون فنــی اداره محیــط زیســت اســتان 
فــارس در گفت وگــو با »ایران« گفت: ســاخت 
ســد نرگســی و انتقال آب از این سد به دریاچه 

پریشــان می توانــد راه نجاتی بــرای این تالاب 
خشک شده باشد.

از  تأســف  ابــراز  بــا  مــرادی  نبــی الله 
برداشــت های بــی رویه آب هــای زیرزمینی که 
عامل مهم در خشــک شــدن دریاچه پریشان 
است، افزود: متأســفانه طی چند سال گذشته 
وجــود چاه های مجاز و غیرمجاز بدون نظارت 
و برداشــت های بــی رویه مشــکلات عدیده ای 
را بــرای ایــن دریاچــه بــه وجــود آورده اســت.  
به طــوری کــه  طبق بررســی های انجام شــده 
مشــخص شــده بــر اثــر برداشــت های بیش از 
حد،  ســفره آب زیر زمینی از کف تالاب نیز در 
حد پایین تری قرار دارد و باعث کاهش سطح 
ایستایی شده به گونه ای که با وجود بارش های 
مناســب این دریاچه همچنان خشــک است و 

هیچ امیدی به زنده شدن آن نیست.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه بایــد نظــارت قوی 
بــر روی برداشــت های زیرزمینــی انجام شــود 
اظهار داشت:  طبق آمارهای موجود هزار چاه  
در اطراف دریاچه پریشــان حفر شده که از این 
تعــداد بین 600 تــا ۷00 حلقه مجــاز و مابقی 
غیرمجاز هســتند کــه هیچ گونــه نظارتی برای 

کنترل میزان برداشت روی آنها  وجود ندارد.
وی بــا ابــراز نگرانــی از برداشــت بــی حد و 
حصــر از آب هــای زیرزمینــی گفت: بــه غیر از 
دوســال اخیــر کــه بارندگی هــای نســبتاً خوبی 
را شــاهد بودیــم طــی چندیــن ســال متوالــی 
کمبــود بارندگی هــا باعث خشــکی ایــن تالاب 
شــده اســت امــا مهمترین و شــاید تنهــا دلیل 
عمــده مــرگ ایــن دریاچــه را بتــوان همیــن 
وجــود چاه هــای مجــاز و غیرمجاز دانســت که 
هیچگونــه اعمــال قانونــی در موردشــان اجرا 

نمی شود. به طوری که در حال حاضر نزدیک 
این دریاچه چهار نوع محصول کشت می شود 
و هر کسی به هر حجمی که می خواهد از سفره 

آب های زیرزمینی برداشت می کند.
او یکــی از راه هــای پیــش روی نجــات ایــن 
دریاچــه را ســاخت ســد نرگســی عنــوان کــرد 
و تصریــح کــرد: ســد نرگســی در دســت اقدام 
اســت. بــا اتمــام کار ســاخت ایــن ســد طبــق 
بررســی های انجام شــده قرار اســت بین ۱0 تا 
۲0 میلیون مترمکعب آب این ســد به دریاچه 
ســرریز شــود امــا ایــن کار منوط بــه تخصیص 
اعتبــارات لازم از ســوی وزارت نیــرو برای این 
انتقــال اســت کــه خود مســتلزم احــداث خط 
لولــه به طول حدود 40 کلیومتر اســت، ضمن 

اینکه پیش از هر اقدامی باید طبق مطالعاتی 
کــه انجام می گیرد مشــخص شــود که نوع آب 
ســد بــا  آب دریاچــه همخوانــی دارد یــا خیر و 
در نهایــت پــس از ایــن پروســه های ذکر شــده  
مهم تریــن راه نجــات این تالاب همان بســته 
حجــم  کنتــرل  و  غیرمجــاز  چاه هــای  شــدن 
برداشــت آب از چاه هــای مجــاز اســت در غیر 
ایــن صــورت ایــن دریاچــه هرگز رنــگ زندگی 

دوباره را نخواهد دید.
این مسئول محیط زیست با اشاره به اینکه 
پیگیری هــای لازم بــرای احیــای دوبــاره ایــن 
دریاچه از ســوی این اداره انجام شــده اســت، 
خاطرنشــان کــرد: محیــط زیســت بــرای برای 
این دریاچه واحــد حفاظت از حیات وحش را 

دارد اما وقتی در اثر این برداشت های بی رویه 
نــدارد در عمــل زیســتگاه  دریاچــه ای وجــود 
حیوانــات نیــز از میــان رفتــه اســت. گونه های 
حیوانــی مهاجرت کرده انــد، به طوری که یکی 
از این گونه ها که »شــنگ« بوده اســت آخرین 
بار در سال ۱۳۸۲ در نزدیک این دریاچه دیده 

شده است.
مرادی با ابرار امیدواری از اینکه با ســاخت 
از حفاری هــای غیرمجــاز و  ســد و جلوگیــری 
برداشــت های بــی رویــه از آب ســفره های آب 
زیرزمینــی  شــاید بتــوان این دریاچــه را نجات 
داد گفت: متأســفانه از ســال ۱۳۸4 هیچ گونه 
پرنده مهاجری در دریاچه پریشان دیده نشده 

است.

سد نرگسی باید ساخته شود و چاه های غیرمجاز بسته شوند

راهدشواربرایاحیای»پریشان«

معاون استاندار قزوین: برای  
حفظ باغستان قزوین هیچ 

راهکار اجرایی و عملیاتی 
داده نمی شود. شرایط و سبک 

زندگی ها عوض شده و از 
نظر اقتصادی انگیزه ای برای 

باغدار وجود ندارد و این بحث 
آنقدر سنگین شده که کسی 
وارد کار اجرایی نمی شود و 

همین باعث تخریب بیشتر 
باغستان شده است. خیلی 

از باغدارها هم با انگیزه تغییر 
کاربری باغ ها را رها کرده اند 
همه این عوامل باعث شده 

که به روند حفظ باغستان 
خوشبین نباشیم و روز به روز 

در حال از بین رفتن باشد
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